
V Soběslavi 29.7.2018

Mt 14,13-21
Nasycení pěti tisíců

1. čtení: Ex 16,11-18 … abyste poznali, že já jsem Hospodin, Váš Bůh. …

kázání: Mt 14,13-21

Bratři a sestry,
jak to ten Ježíš udělal? A nebo, co to mělo znamenat? Co to má znamenat? Jsme křesťané, scházíme se tady 
neděli co neděli a čteme z Bible. Někdy to chápeme, já mám někdy pocit, že něčemu z Bible porozumím, 
někdy dokonce prožiju, že ke mně Bůh promluví. Někdy ne. Znáte to? Zazní tady něco z Bible a..? Co to má
znamenat? A tak čekáme, co farář..taky někdy čekám, co farář..a ono ejhle, Richarde, ty seš farář. Tak to 
řekni, aby to bylo jasné..a další neděli zase farář objaní další místo z Bible až nakonec bude jasné všechno a 
pak... pak už konečně budu mít toho Pána Boha přečteného a budu už konečně vědět, co a jak..a budu moci 
ostatním dát odpovědi na všechny otázky ...NE! Pardon ale o tohle opravdu nejde. Jestli Vám jde o to 
pochopit Pána Boha a strčit si ho do kapsy, to jste tu špatně. Až  Pána Boha pochopíte, můžete mít jenom 
jednu jistotu. Totiž že to, co jste pochopili, není Bůh. 
A tohle je k tomu skvělý příklad..příběh o nasycení pěti tisíců. Nemám ho rád. Stejně jako nemám moc rád 
to povídání o Ježíšových zázracích..ne proto, že nevěřím na zázraky..ale protože to neumím..neumím 
kouzlit. 
Ale něco umím, něco dokážu..tak takhle? Ne..ještě ne..Je to v prvé řadě o Ježíšovi..tak začněme od něj..

Ježíš odchází pryč jenom s učedníkama, protože chce být sám. Protože mu právě zabili kamaráda, blízkého 
člověka, Jana Křtitele. A tak chce být sám jenom s těmi nejbližšími, kteří mu zbili. A lidi jdou stejně za ním, 
i když chce být sám … . Bratři a sestry, tady se máme podivit a začít křičet: Zázrak!!! Lidi chcou jít za 
Ježíšem. Protože my to známe spíš naopak. Tolik bychom chtěli, aby lidi přicházeli, abychom nebyli sami..a 
ať děláme, co děláme, nějak nám to nejde. A on chce být sám a lidí přijdou tisíce. Nasytit na jeden večer pět 
tisíc lidí, to bychom zvládli v pohodě. Ale jak udělat, aby těch pět tisíc přišlo, že chcou poznat Ježíše? To je 
ten zázrak.

A pak je teda už večer a lidi mají hlad. Pane Ježíši, už je propusť, ať si jdou najít něco k jídlu. Jídlo..dát jim 
jíst..proč? Přece to není to nejdůležitější, den bez jídla vydrží..Ježíš jich vydržel 40..a ještě odolal pokušení 
proměnit kameny v chleba..tak snad ostatní zvládnou jeden večer..tak proč? Proč to jídlo začne řešit? 

A taky jak ho začne řešit. Vy jim dejte jíst..??? dělá si srandu, chce nám ukázat, jak jsme neschopní? Co 
všechno nedokážeme? Nebo to myslel vážně? Já mám pocit, že to myslel vážně. Vy jim dejte jíst. Vy se o ně 
postarejte. Tohle je úkol Vás, církve. Postarejte se. Máte na to. Až když to nedokážete, volejte o pomoc. Ale 
dokážete hodně.

Něco máme..5 chlebů a dvě ryby..ale to je pro nás a pro Tebe...Ne, dejte to všem...
A jedlo tam pět tisíc mužů kromě žen a dětí..jedlo tam pět tisíc rodin...

A teď, co já s tím? Jak tomu mám rozumět?
1. Že to jde nějak vysvětlit..že to vlastně nebyl zázrak..že udělali něco a ostatní se přidali a ono to šlo..vyjít 
ze strachu a dát i to svoje málo.. a že stačí málo a Bůh už to nějak dodělá..Nejsou to hloupé vytáčky. Mají 
svoji důležitost a svoji pravdu...ale myslím, že zde nejde hlavně o tohle.. to není všechno.

2. Symbolicky? Že je to o něčem jiném..třeba o Božím slově, o promluvení, o důvěře, o víře, o Večeři 
Páně.... Bratři a sestry, čtěte Bibli a hledejte v ní symboly. Pomalu, opatrně, v modlitbě a s rozumem. Není to
hloupá vytáčka a únik před tím, že neumíme z pěti chlebů nasytit Soběslav. Ale myslím, že zde nejde pouze 
o symboly. To není všechno.

3. Úplně nejjednodušeji..Prostě o Ježíšovi..že to byl frajer..že mu můžu věřit..že je lepší než já. Že to 



opravdu sestoupil Bůh na zemi. Jo, i tohle je význam toho příběhu. Ale není to všechno.  

Bratři a sestry, tak co? O čem ten příběh je? Co je tada to všechno? Jak tomu máme rozumět? Jak alespoň 
tenhle příběh strčit do kapsy. Alespoň kousíček Pána Boha mít v kapse. A už ho z té kapsy nevytáhnout? To 
právě ne. Jen ho nechte, ať vás provokuje a ať vás vede. K zájmu o Boha, o Krista i o člověka. Ať někoho z 
nás vede k tomu, že odejde do míst, kde je jídlo opravdu nedosattkovým zbožím. A tam, když to nepůjde 
jinak, ať vezme těch pět chlebů, vzhlédne k nebi, vzdá díky, láme je a nakrmí celou vesnici. Haleluja Amen.
A jiného z nás ať ten příběh vede k tomu, že založí organizaci nebo bude podporovat Člověka v tísni, Lékaře
bez hranic  , Diakonii, Charitu. A jiného z nás ať ten příběh vede k větší důvěře a víře v Pána Ježíše Krista. A
jiného třeba jen k tomu, že pozve sousedy na večeři. Protože jíst společně, to je taky kus Božího Království.

Jen prosím nenechte se nikdy vtáhnout do té pasti, že byste Pána Boha pochopili a strčili ho do kapsy.
Amen


